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2012 Partij voor de Dieren in Rijnland, een overzicht. 
 
 
Aangekomen in de Vijfde Dimensie starten we met de mensen, 
die het werk verrichten. 
Links op de foto Lowie van Liere,  commissielid en 
beleidsondersteuner en rechts fractievoorzitter Dick de Vos, 
allebei in het shirt van de film Silent Snow over DDT op de 
Noordpool.  
 
Symbolisch voor de aandacht die we afgelopen jaar telkens weer 
gevraagd hebben voor het beëindigen van het gebruik van 
imidacloprid (1700 maal giftiger dan DDT) en waar bijenvolken 
door verdwijnen, en die de normen in het oppervlaktewater veel 
te vaak en te hoog overschrijdt. 
 
Afgelopen jaar hebben we vele vragen aan het bestuur gesteld, 
moties ingediend, discussiebijdragen geleverd, en aandacht 
gevraagd voor dierenwelzijn, duurzaamheid, natuur en milieu. 
Van die zaken maakten we ook een nieuwsbericht onder 
‘Headlines’ op onze website met links naar de vragen etc. zodat je via doorklikken makkelijk bij alle informatie 
kunt komen. Toch een overzicht van het afgelopen jaar. Ook op Twitter zijn we actief in berichtgeving over 
onze bezigheden in Rijnland: @Dick_deVos en @LowievanLiere 
 
 
Muskusratten 
De meeste aandacht ging in 2012 uit naar de muskusratten. Al tijdens de campagne in 2007 hebben we 
aandacht gevraagd voor de nut en noodzaak van de muskusrattenbestrijding. Jarenlange agenda-setting” en 
lobby van Faunabescherming en Dierenbescherming resulteerde uiteindelijk in de Concept Nota 
Muskusrattenbeheer door de Unie van Waterschappen. Op een conferentie in april 2012 presenteerden 

vertegenwoordigers van de Partij voor de Dieren in de 
diverse waterschappen vervolgens een groot aantal 
aanbevelingen in om de conceptnota te verbeteren. De 
Definitieve Nota Muskusrattenbeheer 2012-2015 werd 
daarna in de herfst van 2012 aan de betrokken 
waterschappen voorgelegd.  

Hoewel een stap vooruit, focust de Nota toch nog vooral 
op het doden van muskusratten. Preventieve maatregelen 
worden aan de onderliggende waterschappen werden 
overgelaten.  De PvdD stelde een aantal technische vragen 
over de Nota. Tijdens de Verenigde Vergadering diende de 
PvdD vijf moties in. Alleen de motie om betere 
voorlichting te geven over muskusratten werd 
aangenomen, de motie over om een gebied ‘niet 
bestrijden’ leidde tot de toezegging via de Unie van 
Waterschappen, alleen is dat gebied nog niet 
aangewezen: zijn er nog vele technische en juridische 
problemen op te lossen. 
Na een heftige discussie in 2 vergaderingen, waarbij Dick 
zich uit protest tegen de gang van zaken kandidaat stelde 

http://www.silentsnow.org/
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/downloads/rijnland/2012/09/1348831190_2012_03_concept_beleidsplan_MRB_2012-2015_t.b.v._conferentie_13_april.pdf
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/downloads/rijnland/2012/09/1348831190_2012_03_concept_beleidsplan_MRB_2012-2015_t.b.v._conferentie_13_april.pdf
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/downloads/rijnland/2012/09/1348831286_2012_04_Reactie_PvdD_op_concept_Nota_Muskusrattenbeheer.pdf
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/downloads/rijnland/2012/09/1348831409_2012_06_Nota_Muskusrattenbeheer_(def).pdf
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/waterschapsfractie/waterschapsvragen/i/2733
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6815
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6973/muskusratten-revisited-de-veldproef
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6973/muskusratten-revisited-de-veldproef
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voor de portefeuille Veiligheid, hebben we onze steun aan de Nota ingetrokken.  
Ondanks alle mooie woorden is het lot van de muskusrat nog niet verbeterd. “Doden” blijft het doel en ook de 
verdrinkingsval is er nog steeds! Overigens is Rijnland het eerste waterschap dat met een pilot preventieve 
maatregen begonnen is, goed dat we daar een steentje aan bij hebben kunnen dragen. De eerste resultaten 
daarvan zouden medio 2014 bekend zijn. 
 

Visvriendelijke gemalen 
Vele malen, en niet alleen in 2012, heeft de Partij voor de Dieren hier aandacht voor gevraagd. In 2009 werd 
een amendement van ons aangenomen om bij iedere verandering aan gemalen aandacht te schenken aan 
vispasseerbaarheid en visvriendelijkheid. Maar wat vroeger iedere keer door ons naar voren gebracht moest 
worden is nu een uitgangspunt van Rijnland geworden: ‘Bij renovatie, vervanging en vernieuwing gebruik 
gemaakt zal worden van visvriendelijke pompen en vijzels. Boezemgemalen worden zoveel als mogelijk 
tweezijdig passeerbaar gemaakt. 'Visvriendelijk' is overigens niet hetzelfde als 'migratievriendelijk'. Vooral 
grotere vissen mijden gemalen en hebben een voorkeur voor een bypassvoorziening als deze aanwezig is.’ 
  

 
Eind 2012 hielpen Lowie en Dick mee met het overzetten van paling bij het gemaal Lijnden. 
  
 
Trendanalyse en mestbeleid. 
In 2012 kwam de trendanalyse gereed, waar de Partij voor de Dieren in 2009 om gevraagd had. Een prima 
rapport waar we erg blij mee waren. Zonder verleden gaan toekomst, bruikbaar voor de Kaderrichtlijn Water. 
Maar een van de conclusies was dat het mestbeleid ‘werkte’. We hebben een discussiebijdrage geschreven om 
aan te tonen dat dit landelijk in ieder geval niet aan te tonen is. De verbetering van de waterkwaliteit komt 
voornamelijk op het conto van industrie en waterzuivering. De uit- en afspoeling van landbouwgronden blijf 
hoog en is inmiddels de belangrijkste nutriëntenbron voor het oppervlaktewater. De later verschenen evaluatie 
van de meststoffenwet gaf ons daarin grotendeels gelijk. Volgens onze analyse werkt het nationale mestbeleid 
niet, en kan dat betekenen dat de KRW-doelen niet op tijd gehaald zullen worden.  
 
 
Kaderrichtlijn Water 
Deze Europese wet is in onze ogen de belangrijkste wet op het gebied van de waterkwaliteit. Geen 
inspanningsverplichting, maar een resultaatverplichting. We hebben vooral bij de Reeuwijkse Plassen de vinger 
aan de pols gehouden, en meer aandacht van de Verenigde Vergadering gevraagd voor de problematiek. Ook 
hier stellen we het mestbeleid steeds aan de orde, want zonder een lage nutriëntenbelasting komen, ondanks 
alle prachtige maatregelen die Rijnland neemt, de doelen mogelijk niet binnen bereik. Op een bijeenkomst van 
vertegenwoordigers van de Partij voor de Dieren heeft Dick, samen met Yvette Graat van de 
gemeenteraadsfractie Den Haag een lezing gehouden over de Kaderrichtlijn Water. 
  

http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6906/rijnland-wijst-muskusrattennota-af
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6388
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/waterschapsfractie/bijdragen/i/1031
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6284
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6966
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6966
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6850
http://prezi.com/ituvjrulxa24/kaderrichtlijn-water/?auth_key=541b5ca1146fe2653f384536ef0d023ef1e3d166&kw=view-ituvjrulxa24&rc=ref-2000281
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 “Stop met imidacloprid” 
Leidse wetenschappers hebben begin juli 2012 de alarmbellen laten rinkelen over het grote gebruik van 
bestrijdingsmiddelen in de Bollenstreek. In hun rapport “Bestrijdingsmiddelen en Waterkwaliteit” stellen ze, 
onder andere, dat de bloembollensector maar liefst 42 kilo landbouwgif per hectare gebruikt. Een van die 

middelen is imidacloprid, een op nicotine gebaseerd 
landbouwgif, dat door vooraanstaande wetenschappers wordt 
aangewezen als de hoofdverantwoordelijke voorbijensterfte. 
In veel landen zijn dergelijke nicotinoïden verboden, zoals 
Frankrijk, Duitsland en Slovenië. In Nederland is imidacloprid 
(nog) niet verboden, maar op sommige plekken in Rijnland zit 
enkele honderden tot duizenden keer zoveel imidacloprid in 
het oppervlaktewater als de norm toelaat.  
 
De Partij voor de Dieren in Rijnland heeft imidacloprid 
meermalen aan de orde gesteld. Mede hierdoor is er inmiddels 
overleg met de Bollensector om het gebruik ervan terug te 

dringen. Maar behalve veel overleg heeft het nog niet geleid tot concrete meetresultaten. Wel worden 
Rijnlands eigendommen bijvriendelijk aangelegd bij vernieuwing en renovatie, en er worden insectenhotels 
geplaatst. 
 
 

Microplastics in het water 
Plastic vormt een toenemende bron van vervuiling van het oppervlaktewater, maar het verzameld zich ook in 
zeeën en oceanen. Plastic zwerfafval heeft zich verspreid van de polen tot de evenaar. Het zichtbare plastic in 
rioolwater wordt in Rijnland door de Afvalwaterzuiveringsinstallaties uitgefilterd. Bij microplastics lukt dit niet. 
Deze kleine plastic deeltjes, voornamelijk afkomstig van cosmetische producten zoals peelings, douche-gels, 
gezichtreinigers en zelfs tandpasta’s. Organisaties als Stichting De Noordzee en de Plastic Soup Foundation 
hebben alarm geslagen. Voor de Partij voor de Dieren was het aanleiding tot het stellen van 
waterschapsvragen. Rijnland heeft daarop het probleem bij de STOWA (stichting, die onderzoek uitvoert voor 
de waterschappen) en de Unie van Waterschappen op de agenda gezet. Inmiddels zijn sommige producenten 
gestopt met het toevoegen van microplastics in hun produkten. 

Naast deze wat uitgebreider beschreven punten hebben we aan vele andere zaken aandacht besteed en actie 
gevoerd in commissies en Verenigde Vergadering, zoals: 
 

 Veenweidedaling heeft grote aandacht, peilen dienen zodanig te zijn dat die minimaal is. Dat is een conflict 
met de intensieve landbouw. Onderwaterdrainage kan de bodemdaling doen verminderen, mits correct 
aangebracht. Maar eigenlijk is onderwaterdrainage er voor om de landbouw te faciliteren. Verhogen van 
het peil, en dus een hogere grondwaterstand is het beste voor het veen, én voor de weidevogels. 

 Een voorstel om molens voor bemaling in te zetten heeft het niet gehaald; de zekerheid en veiligheid staan 
voorop. Maar in twee kleine polders in natuurgebieden ondersteunen twee molens de peilhandhaving. 

 Aandacht voor de waterspitsmuis, die voorkomt in de Reeuwijkse Plassen, Flora- en faunawet vraagt dan 
aanpassing van de werkzaamheden.  

  Rijnland werkte mee aan een film ‘Van plas tot plas’, waarin schoon en helder water werd geassocieerd 
met hengelen. We hebben het bestuur erop gewezen dat er betere mogelijkheden zijn om aan te geven 
wanneer het water schoon is.  

 
 
Lowie van Liere, Dick de Vos 
4 januari 2012 
 

http://81.93.58.66/bma_nieuw/images/Bestrijdingsmiddelen_en_waterkwaliteit.pdf
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/waterschapsfractie/waterschapsvragen/i/2504
http://www.noordzee.nl/campagnes/microplastics/
http://plasticsoupfoundation.org/
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/waterschapsfractie/waterschapsvragen/i/2468
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/waterschapsfractie/waterschapsvragen/i/2771
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6339
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6206
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6849/
http://rijnland.partijvoordedieren.nl/recent/news/i/6792

